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NAMMINERSORNERULLUTIK OQARTUSSAT  GRØNLANDS HJEMMESTYRE 

Aalisarnermut, Piniarnermut Nunalerinermullu Naalakkersuisoq
Landsstyremedlem for Fiskeri, Fangst og Landbrug

Landstingsmedlem Jens B. Frederiksen, Demokraterne
HER

Svar på spørgsmål nr. 118 til Landsstyret vedrørende forhøjelse af 
hvid- og narhvalkvoter

Mit  Landsstyreområde  har  den  1.  december  2008  modtaget  dine  spørgsmål  til 
Landsstyret vedr. forhøjelse af hvid- og narhvalkvoter i Kommuneqarfik Upernavik 
og Uummannaq kommune. 

1) Landsstyret  bedes uddybe sin begrundelse for den ekstra kvotetildeling. Jeg 
ønsker som minimum at få oplyst, hvilke argumenter de to kommuner har anvendt  
som begrundelse for deres ønske om en højere kvote?

Ad  1)  Jf.  landstingslov  nr.  12  af  29.  oktober  om  fangst  og  jagt  med  senere 
ændringer § 2, stk. 3 og 4 skal der lægges vægt på inddragelse af fanger- og 
brugerviden i forbindelse med administration af  fangst-  og jagtforhold, dette har 
Landsstyret valgt at lægge vægt på i forbindelse med kvoteforhøjelsen for hhv. nar- 
og hvidhvaler. 

Fanger-  og  brugerviden  var  også  et  af  hovedtemaerne  i  Fangerseminaret  af 
februar  2008,  hvor  deltagerne  anså  inddragelsen  af  deres  viden  og  bedre 
samarbejde  med  biologerne  for  at  være  af  stor  vigtighed.  Ligeledes  anser 
Landsstyret det for at være vigtigt, og mit Landsstyreområde står i samarbejde med 
andre aktører bag en ansøgning for et tre-årigt projekt under titlen: ”Lokalbaseret 
naturovervågning”, der i fald en ekstern finansiering modtages vil køre i 2009-2011.

Upernavik  kommune  har  i  deres  ansøgning  argumenteret  ud  fra,  i)  at 
hvidhvalkvoten  blev  opfanget  på  to  dage,  ii)  at  hellefiskefiskeriet  går  ned,  da 
hellefiskene  forsvinder,  når  tandhvalerne  ankommer  til  området,  hvorved 
fiskerne/fangerne rammes økonomisk, iii)  at de sydlige byer/bygder ingen fangst 
har fået, da hele fangsten blev fanget af de nordlige bygder samt iiii)  at der er 
blevet  observeret  mange  hvaler  af  fangerne.  Da  fiskere  og  fangere  skal  have 
vedvarende  økonomiske  indtægter,  ansøgte  Upernavik  kommune  om  ekstra 
kvotetildeling.

Uummannaq  kommune  har  i  deres  ansøgning  argumenteret  ud  fra,  i)  at 
narhvalkvoten  for  2008-2009  var  på  79  til  sammenligning  med  kvote  på  90  i 
tidligere  år,  hvilket  der  også  blev  klaget  over  i  kvotehøringsbrev,  ii)  at  hele 
hvidhvalkvoten ikke blev fanget  i  2007-2008, og det  ikke fangede antal  ikke er 
overført  til  2008-2009,  iii)  at  kvoten  på  10  hvidhvaler  alle  er  opfanget  uden 
kvoteoverskridelse, iv) at narhvalskvoten var ved at blive opfanget på under 1 uge, 
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v),  at  hellefiskefiskeriet  stopper  grundet  hvalernes  tilstedeværelse  samt  vi)  at 
fiskerne/fangerne  ingen  andre  indtægtsmuligheder  har.  Uummannaq  kommune 
støttet ansøgning om ekstra kvote på 50 narhvaler og 10 hvidhvaler. Jf. også bilag 
med en række støtteerklæringer til ansøgningerne.

2) Har Grønlands Naturinstitut  været  hørt,  inden Landsstyret  besluttede sig for  
kvoteforhøjelsen?

Ad 2) Nej, dels vurderede Landsstyret, at disse ekstra kvotetildelinger krævede kort 
sagsbehandlingstid, og dels understregede Pinngortitaleriffik i sit høringssvar i juni 
2008  i  forbindelse  med fastsættelse  af  kvoter  for  kvoteåret  2008/2009,  at  den 
officielle biologiske rådgivning vedrørende fangst af hvid- og narhvaler stammer fra 
Joint  Committee  on  Narwhal  and  Beluga  (JCNB)  i  2006.  Resultater  af  nyere 
undersøgelser er endnu ikke blevet kvalitetssikret, eller diskuteret i de relevante 
fora,  hvorved  opdateret  rådgivning  på nuværende tidspunkt  ikke er  udarbejdet. 
Næste møde i NAMMCO/JCNB's Joint Working Group om nar- og hvidhvaler er i 
uge 8, 2009 og Kommissionsmøde senere i foråret.

3)  Er  kvoteforhøjelsen  sket  i  overensstemmelse  med  de  anbefalinger,  der  i  
forvejen ligger fra Grønlands Naturinstitut?

Ad 3) 

Bestand narhvaler
Kvote per 1. 

juli 2008
Kvote per 9. 

december 2008
Fangst per 9. 

december 2008
Vestgrønland 300 390 267

Upernavik 70 120 78
Uummannaq 79 119 87

Nej,  Pinngortitaleriffiks  konklusion  i  Non  Detremental  Finding  (NDF)-rapporten 
(CITES-relateret proces) er for tiden ”negativ”, da det ikke kan dokumenteres, at 
fangsten ikke er skadelig for narhvalbestanden. En ændring af konklusionen i NDF-
rapporten vil forudsætte dokumentation for, at bestanden er stabil eller i fremgang, 
eller  at  den  samlede  fangst  for  Vestgrønland,  eksklusivt  Melville  Bugten  (90 
narhvaler), er på under 135 narhvaler per år. 

Bestand hvidhvaler
Kvote per 1. 

juli 2008
Kvote per 9. 

december 2008
Fangst per 9. 

december 2008
Vestgrønland 200 260 192

Upernavik 56 106 135
Uummannaq 10 20 10

Nej, Pinngortitaleriffiks konklusion i  NDF-rapporten for hvidhvaler er ”positiv”,  da 
bestandens tidligere dokumenterede tilbagegang ser ud til  at være stoppet som 
følge af en forvaltning, hvor fangsttrykket gradvis er blevet nedsat. En forøgelse af 
kvoten  for  hvidhval  i  Vestgrønland  fra  160  til  180  kan  dog  resultere  i  en 
genvurdering af konklusionen i NDF-rapporten.



3/3

Jeg skal  igen understrege,  at Landsstyret  også har en forpligtelse til  at lytte til 
bruger- og fangerviden, jf. § 2, stk.3 samt at tage hensyn til lovens formålsparagraf, 
som kan læses i § 2, stk. 2.

”§ 2. Loven har til formål at sikre en hensigtsmæssig og biologisk forsvarlig udnyttelse 
af fangstressourcerne.

Stk. 2. Ved lovens administration skal  der lægges vægt  på ressourcernes  bevarelse og 
reproduktion, den rationelle og sæsonmæssigt bedste udnyttelse i overensstemmelse med 
sædvanlig  biologisk rådgivning,  økonomiske og beskæftigelsesmæssige  hensyn  indenfor 
fangsterhvervet  og  dertil  knyttede  erhverv,  andre  erhvervsmæssige  interesser  samt  på 
befolkningens rekreative behov.
   Stk. 3.  I forbindelse med administration af fangst- og jagtforhold, skal der lægges vægt 
på  inddragelse  af  fanger-  og  brugerviden  udmøntet  blandt  andet  via  relevante 
hovedorganisationer samt Fangstrådet.”

Med venlig hilsen

Finn Karlsen
Landsstyremedlem for Fiskeri, Fangst og Landbrug

Vedlagt besvarelsen:
Bilag  1.  Ansøgning  af  9.  oktober  om ekstra  kvote  af  hvidhvaler  fra  Upernavik 
Kommune.
Bilag  2.  Ansøgning  af  9.  oktober  om  ekstra  kvote  af  hvidhvaler  fra  NAPP, 
Nuussuaq.
Bilag  3.  Ansøgning  af  9.  oktober  om  ekstra  kvote  af  hvidhvaler  fra  UAPP, 
Kullorsuaq.
Bilag 4. Ansøgning af 10. oktober om ekstra kvote af hvidhvaler og narhvaler fra 
KAPP, Kangersuatsiaq.
Bilag 5. Ansøgning af 23. oktober om 30 narhvaler fra KNAPP, Upernavik Kujalleq, 
Kangersuatsiaq og Aappilattoq.
Bilag  6.  Ansøgning  af  24.  oktober  om  ekstra  kvote  af  narhvaler  fra  NAPP, 
Nuussuaq.
Bilag 7. Støtteskrivelse af 31. oktober til bilag 5 fra KAPP, Kangersuatsiaq.
Bilag 8. Støtteskrivelse af 3. november til bilag 5–6 fra KNAPK.
Bilag 9. Ansøgning af 19. november om 70 narhvaler og 15 hvidhvaler fra KNAPP 
Uummannaq.
Bilag  10.  Støtteskrivelse  af  18.  november  til  bilag  9  fra  Uummannaq 
koner/samlevere.
Bilag 11. Støtteskrivelse af 20. november til bilag 9 fra Uummannaq Kommune.
Bilag 12.  Høringssvar  af  9.  juni  fra Grønlands Naturinstitut  på kvotefordeling af 
hvid- og narhvaler for kvoteår 2008-2009.
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